

The Moroccan Sahara Through Throne Speeches: A Discourse Analysis of Sovereignty and Development

Ilham El Gaoual

Research Team: Culture, Heritage and Communication, Faculty of Letters and Human Sciences — Mohammed First University, Oujda

Taïb Berkane

Professor at the Faculty of Arts and Humanities, Mohammed I University, Oujda, Morocco

الملخص:

الصحراء المغربية من خلال خطابات العرش: تحليل خطاب السيادة والتنمية

إلهام الكوال

باحثة بكلية (الدراسات والبحوث)، كلية (العلوم الإنسانية) جامعة محمد (الاول)، وجدة، (المغرب)

د. الطيب بركان

(أستاذ بكلية (الدراسات والبحوث) والعلوم الإنسانية، جامعة محمد (الاول)، وجدة، (المغرب)

تتناول هذه الدراسة تطور الخطاب الملكي المغربي حول قضية الصحراء المغربية، كما يتجلى في الخطاب الملكية بمناسبة عيد العرش التي ألقاها جلالة الملك محمد السادس بين سنتي 1999 و 2024 من خلال توظيف منهجية التحليل النقدي للخطاب، تسلط هذه الدراسة الضوء على التحول الاستراتيجي في الخطاب الملكي، من تبريرات قانونية-تاريخية إلى سردية متكاملة تربط بين السيادة الترابية والمبادرات التنموية الاقتصادية والاجتماعية. تكشف النتائج كيف ساهم هذا التحول الخطابي في تعزيز الموقع الدبلوماسي للمغرب، مع الاستجابة لتطلعات سكان الأقاليم الجنوبية نحو التنمية. تحدد الدراسة ثلاث مراحل متميزة في تطور الخطاب، مع التركيز بشكل خاص على بروز العلاقة الوثيقة بين التنمية والسيادة بعد سنة 2015، مما جعل الصحراء المغربية قطباً اقتصادياً إقليمياً وجسراً نحو إفريقيا جنوب الصحراء. وتساهم هذه الدراسة في فهم كيف يمكن للخطاب الرسمي أن يعكس ويحفز السياسات الواقعية في سياقات جيوسياسية متنوع عليها.

الكلمات المفتاحية: الصحراء المغربية، خطاب العرش، الوحدة الترابية، التنمية الجهوية، التحليل النقدي للخطاب،

الدبلوماسية المغربية

Abstract:

The Moroccan Sahara Through Throne Speeches: A Discourse Analysis of Sovereignty and Development

~ El Gaoual Ilham

Research Team: Culture, Heritage and Communication

~ Taïb Berkane

Professor at the Faculty of Arts and Humanities, Mohammed I University, Oujda, Morocco

This study examines the evolution of Moroccan Royal discourse regarding the Moroccan Sahara as articulated through the annual Throne Speeches delivered by King Mohammed VI from 1999 to 2024. Employing critical discourse analysis methodology, this research demonstrates the strategic rhetorical progression from predominantly legal-historical justifications toward an integrated narrative that harmonizes territorial sovereignty with comprehensive socioeconomic development initiatives. The findings reveal how this discursive transformation has bolstered Morocco's diplomatic position while addressing the developmental aspirations of the Saharan provinces' inhabitants. Three distinct discursive phases are identified, with particular emphasis on the post-2015 emergence of a development-sovereignty nexus that repositions the Moroccan Sahara as a regional economic hub and gateway to sub-Saharan Africa. This study contributes to understanding how official discourse functions as both a reflection of and catalyst for concrete policy implementation in contested geopolitical contexts.

Keywords: Moroccan Sahara, Throne Speeches, territorial integrity, regional development, critical discourse analysis, Moroccan diplomacy